
مصاحبه چالشی ایرادی ندارد

توقیف و فروش دارایی های ایران روی دریا از سوی آمریکا

***
رئیس جمهوری لبنان:

هر تلاشی برای مداخله در انتخابات با قدرت پاسخ داده می شود

توفیق اجباری؟
محمدصدرا میرزایی

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی:
حذف کنکور فعلا در دستور کار نیست

بنده تصور می کنم نوع انتخاب مجری در نشست 
تلویزیونــی رئیس جمهور محترم بــه نوعی جفا در 
حق رئیس دولت بود. خیلی ها نوشتند و گفتند و از 
مجری انتقاد کردند اما جای این بحث غیبت داشت 
که ترتیب دادن چنین نشست هایی بدون نگاه های 
کارشناســی لازم بیشــترین ضرر و ضربه را متوجه 

شخص آیت الله رئیسی می کند.
گزاره ای که عرض شد از این جهت بود که دولت 
ســیزدهم در بازه صد روزه اخیر عملکرد ســیاهی 
نداشــته که جرات روبرو شــدن با رسانه را نداشته 
باشــد. از همین رو این تصور غلط بوده که برای در 
امان ماندن رئیس جمهور از گزند چالش های احتمالی 
از مجری ســود برده شود که چرب زبان و بله قربان 

گو اســت. خیر؛ بنابر ادعای مقامات دولتی و ناظران 
منصف عملکرد مجموعه دولت در این صد روز جای 
بحــث و نظر دارد لیکن غیر قابل دفاع نیســت. به 
عبارت ســاده اگر یک مجری توانا و خبرنگاری زبر 
دست مقابل رئیس دولت می نشست می شد با ایجاد 
یک گفتگوی چالشی ابهاماتی مثلا در حوزه تورم و 
گرانی مطرح اســت را رفع نمود و از قبل آن رئیس 
دولت نیک تر می توانســت از خــود و تیم اش دفاع 
کند. اینکه صرفا مجری با سر تکان دادن و جملات 
تاییدی فقط و فقط اظهارات رئیس جمهور را تایید 

کند دیگر طرح دغدغه ها محلی از اعراب ندارد.
با شناختی که از رئیس جمهور وجود دارد و نوع 
تعاملی که با رســانه های موافق و منتقد چه در ایام 
قبل از انتخابات و چه بعد از آن داشــته اند بســیار 
بعید به نظر می رســد وی نیــز از برگزاری چنین 
نشســت هایی واهمه داشته باشند. البته این نکته را 
هم باید تایید کرد که کلا روسای دولت و حتی تمام 

مدیران عالی و میانی دولت ها علاقه ای به مواجهه با 
خبرنگاران واقعی و مطلع ندارند؛ از همین رو است که 
معمولا خبرنگاران سمج توبیخ می شوند وخبرنگاران 

رپرتاژی تشویق!
بنــده اگر به جــای تصمیم گیــران دولت بودم 
به جای برگزاری چنین نشســت های بی خاصیتی 
ترتیب برگزاری نشست خبری رئیس جمهور بدون 
محدودیت را ایجاد می کردم. این نشست ها می تواند 
ماهی یکبار برگزار شــده تا هم گزارشی از عملکرد 
دولت ارائه شــود و هم ابهامات مطرح شده برطرف 

شود.
در نظــر باید داشــت طوفان ابهامــات و طرح 
شــائبه های فراوان علیه دولت شرایط را برای دولت 
سخت کرده و خنثی سازی این موضوع فقط و فقط 
در سایه یک رویکرد رسانه ای منسجم و منظم شکل 
می گیرد. امید است دیگر چنین نشست هایی برای 

رئیس جمهور تکرار نشود.

وزارت دادگستری آمریکا با صدور اطلاعیه ای از 
فــروش یک محموله نفتی 1 میلیــون و 100 هزار 
بشــکه ای ایران از سوی آمریکا و توقیف 2 محموله 

تسلیحاتی ایران در دریای عرب خبر داد.
بــه گــزارش عصرایــران، در بیانیــه ای که روز 
سه شنبه در وب ســایت وزارت دادگستری آمریکا 
انتشار یافته، آمده اســت: وزارت دادگستری امروز 
از توقیف موفقیت آمیز دو محموله بزرگ تسلیحات 
ایرانی شامل 171 موشک زمین به هوا و 8 موشک 
ضد تانــک و همچنین حدود 1.1 میلیون بشــکه 

فرآورده های نفتی ایران خبر داد.
نیروی دریایی ایالات متحده این تسلیحات را از 
دو کشــتی در دریای عرب در حین انجام عملیات 
امنیتی معمول دریایی کشــف و ضبط کرد. ســپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی ایــران، محموله های 
تســلیحاتی را که برای شبه نظامیان حوثی در یمن 
ارسال می شد، سازماندهی کرد. دولت ایالات متحده 
به طور مشابه فرآورده های نفتی ایران را از 4 نفتکش 
با پرچــم خارجی در دریای عرب یــا اطراف آن در 

مسیر ونزوئلا توقیف کرد. این اقدامات نشان دهنده 
بزرگترین مصادره محموله های ســوخت و سلاح از 

ایران توسط دولت )ایالات متحده( است.
دولت ایالات متحــده فرآورده های نفتی توقیف 
شده را براساس حکم دادگاه فروخت. عواید خالص 
ایــن فروش که بیــش از 26 میلیــون دلار بوده به 
صندوق قربانیان تروریســم ایالات متحــده، واریز 
می شــود. متیو جی. اولسن دستیار دادستان کل از 
بخش امنیت ملی وزارت دادگستری، گفت: اقدامات 
ایالات متحده در این دو مــورد ضربه کوبنده ای به 
دولت ایران و شــبکه های حامی ســپاه پاســداران 
انقلاب اسلامی ایران وارد می کند. وزارت دادگستری 
به اســتفاده از تمام ابزارهای موجود برای مبارزه با 
تهدیدات ناشــی از ســازمان های تروریستی و همه 
کسانی که به دنبال آسیب رساندن به ایالات متحده 

و متحدانش هستند، ادامه خواهد داد.
متیو ام. گریوز دادســتان واشنگتن دی سی نیز 
در این رابطه گفت: این دو مورد نشــان می دهد که 
نه تنها می توانیم توانایی ســپاه پاســداران انقلاب 

اســلامی در تامین مالی عملیات هایش را از طریق 
فروش نفت مختل کنیم، بلکه می توانیم توانایی آن 
را در استفاده از درآمدهای حاصل از این فروش برای 
تسلیح نیروهای نیابتی اش و صدور تروریسم به خارج 

از کشور خنثی کنیم.
او افزود: باتوجه به تخصــص و اختیارات قانونی 
ویژه ما، دفتر دادستانی ایالات متحده ناحیه کلمبیا 
)پایتخت آمریکا( موقعیت منحصر به فردی دارد تا از 
شرکای مجری قانون خود در چنین مواردی حمایت 

کند. ما عمیقا به این ماموریت متعهد هستیم.
گفتنی اســت در آبان ماه سال گذشته نیز دولت 
آمریکا یک محموله  نفت ایــران عازم ونزوئلا را در 
دریا توقیف و سپس آن را به قیمت 40 میلیون دلار 
فروخته و به حساب صندوق قربانیان تروریسم آمریکا 

واریز کرده بود.
یک ماه پیش نیز براســاس اعلام سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی ایران، عملیات نفت دزدی آمریکا در 
دریای عمان با هوشــیاری و مداخله به موقع نیروی 

دریایی سپاه، ناکام مانده است.

رئیس جمهوری لبنان در دیدار با هماهنگ کننده 
ســازمان ملل از انجام مقدمات برگــزاری انتخابات 
پارلمانی آتی این کشــور خبر داد. به گزارش ایسنا، 
به نقل از ســایت النشــره لبنان، میشل عون، رئیس 
جمهوری لبنــان با جوانا ورونیــکا، هماهنگ کننده 

سازمان ملل در این کشور دیدار و گفت وگو کرد.
میشل عون در جریان این دیدار اعلام کرد مقدمات 
برگزاری انتخابات پارلمانی در بهار آتی در حال انجام 
است و هیچ جای نگرانی در این زمینه وجود ندارد و 

به شایعات رسانه ها توجه نشود.
وی تاکید کرد که هرگونه تلاش از سوی طرف های 

خارجی بــرای مداخله در این انتخابــات و تاثیر بر 
گزینه ها و انتخاب رای دهندگان با قدرت پاسخ داده 
خواهد شد، به ویژه اینکه گروه ها و طرف هایی وجود 
دارند که درصدد ســوء استفاده از شرایط معیشتی و 
اقتصادی دشوار کشور برای تحت فشار قرار دادن رای 
دهندگان هستند. میشــل عون با اشاره به تماس ها 
برای از میان برداشــتن موانع در مســیر ازسرگیری 
جلسات دولت بار دیگر تاکید کرد که سیاستمداران 
نباید در کار دستگاه قضا به ویژه در تحقیقات درباره 
انفجار بندر بیروت مداخله کنند و باید به اصل جدایی 
میان قوه های مختلف احترام گذاشت. وی همچنین 

بر پایبندی لبنان به قطعنامه شــماره 1701 شورای 
امنیت و اهمیت همکاری ارتش این کشور با نیروهای 
حافظ صلح ســازمان ملل در جنوب لبنان )یونیفل( 
تاکید کرد. میشــل عــون در ادامه از ســفر ماه آتی 
میلادی آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل به لبنان 
اســتقبال کرد و از انجام مقدمات و زمینه های انجام 
این سفر خبر داد. ورونیکا نیز میشل عون را در جریان 
گفت وگوها همراه با جلســه دوره ای شــورای امنیت 
ســازمان ملل درباره قطعنامه 1701 که در پایان ماه 
گذشته برگزار شد و همچنین مواضع کشورهای عضو 

درخصوص اجرای قطعنامه قرار داد.

1398/12/1؛ اعلام همه گیری ویروس کرونا. آب 
سردی بر پیکره  سال پر فراز و نشیب نود و هشت...!

شــاید بهتر باشد در ابتدای ســخنانم دو سوال 
اساسی را مطرح کنم:
دانشگاه کجاست؟
دانشجو کیست؟

شــاید برای سوال اول، در ابتدا پاسخ هایی بسیار 
بدیهی و ســاده به ذهنمان برســد. ولــی به گمانم 
بهترین پاســخ برای این ســوال، می تواند این باشد 
که: »دانشگاه مکانی برای خردورزی است که در آن 
اندیشه های نو پرورانده می شود، یافته های نو تأیید 
و تکمیل شــده و خطاها و ناراســتی ها در برخورد 

اندیشه ها آشکار و زدوده می شود.«
و امــا برای ســوال دوم، شــرایط کمی متفاوت 
است. شاید برای این ســوال هم پاسخ های بدیهی 
و متعددی به ذهنمان برســد، مانند: دانشجو کسی 
است که در فضایی آکادمیک به توسعه و رشد دانش 
خود می پردازد و پاسخ های مشابه دیگری که بعضا 
شباهت هایی نیز با یکدیگر دارند. اما شاید بتوان به 
شــکل دیگری هم به این ســوال فکر کرد و به آن 

پاسخ داد!
می توان دانشــجو را به این شــکل تعریف کرد: 
»فردی که در فضایی با اندیشه های متفاوت و گاها 
متضاد، شــاید اصلی ترین مهارتی که باید بیاموزد و 
توســعه دهد، مهارت پرسشگری باشد! به این معنا 
که در فضای دانشگاه، دانشجو می تواند در موضوعات 
مختلف اعم از علمی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی 
و...، دانسته های پیشــین خود را به چالش بکشد و 
به دنبال یادگیری مطالــب جدید و حتی جایگزین 

کردن آنها با مطالب گذشته باشد.«
از سالیان گذشته تا به امروز، فضای دانشگاه ها و 
دانشجویان، در مقاطع مختلف دستخوش تغییراتی 

کمابیش سطحی و عمیق شده است.
اگر بخواهیم به طور کلی بــه این تغییرات نگاه 
کنیم، شــاید به این نتیجه برســیم که از ســالیان 
گذشــته تا به الان، فضای دانشگاه و دانشجویان به 
مرور و به واســطه  برخی وقایع و اتفاقات، به سمت 

رکود و ساکن بودن حرکت کرده است. برای مثال به 
مرور زمان، فضای دانشگاه  کمتر شاهد فعالیت های 
خودجوش دانشــجویی بوده است و این مورد باعث 
جلوگیــری از پویایی فضای دانشــجویی در طول 

سالیان شده است.
همینطور به واسطه  این قبیل موضوعات، فضای 
خوابگاه ها نیز که شاید اصلی ترین محل برای مباحثه 
و در میان گذاشتن اندیشــه های متفاوت است، به 

نوعی به افول تدریجی دچار شده است.
می توان گفت دانشگاه، به واسطه  برخورد نزدیک 
اندیشــه های متفاوت، به نوعی یکی از مراکز اصلی 
کنش های اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و... می باشد، 
مرکزی که از اسفند ماه سال نحس هزار و سیصد و 
نود و هشت تا به امروز، به کلی خاموش شده است! 
به گونه ای که گویی همان حیات منفعلانه  خود را نیز 

از دست داده است!
پس از اعلام رسمی همه گیری ویروس کرونا، به 
اقتضای شرایط غیرمنتظره ای که پیشامد کرده بود، 
تمامــی فعالیت های تقریبا همه  اصناف و به تبع آن 
دانشگاه ها نیز به حالت تعلیق رفت. اما موضوع اصلی 
در ایــن میان، ادامه دار بودن این روند در طول زمان 
است. با وجود اینکه به مرور اصناف دیگر فعالیت های 
خود را از ســر گرفتند، صنف دانشــگاهی با وجود 
وعده هایی که به کرّات داده شده و می شود، همچنان 

در حالت تعلیق به سر می برد.
اما در این بین شــاید بد نباشــد کــه به دلایل 
احتمالی این تعلل در بازگشایی دانشگاه ها بپردازیم. 
شــاید یکی از دلایل بدیهی این موضوع، به مسائل 
اقتصادی و حوزه  خدمات دهی دانشــگاه برمی گردد. 
صرفه جویی در موضوعاتی نظیــر اختصاص دادن 
خوابگاه به دانشــجویان، خدمــات مربوط به بخش 
سلف دانشــگاه، هزینه های نگهداری از دانشگاه و.... 
می توانند از عوامل تاخیر در بازگشــایی دانشگاه ها 

باشند.
ولی در این میان دلایل دیگری هم مطرح است. 
به عقیده  برخی تحلیلگران و صاحب نظران، بازگشایی 
مرکزی مانند دانشگاه، شاید چندان باب میل برخی 

افراد چه در داخل و چه در بیرون دانشــگاه نباشد. 
زیرا به دلیــل گردهمایی تعداد کثیــری از افراد با 
اندیشه های متفاوت، دانشجویان با توجه به شرایط 
حاکم بر جامعه در هر دوره ای، واکنش های متفاوتی 
نشــان می دهند که این واکنش ها، در برخی موارد 
ممکن اســت مورد علاقه  برخی افــراد و جریان ها 

نباشد!
با توجه به این اســتدلال ، تاخیــر حداکثری در 
موارد مختلفی که دو مورد از آنها ذکر شد، می تواند 

حتی سودمند هم باشد ولی نه برای دانشجویان!
 با توجه به دلایل مطرح شــده و همچنین برخی 
دلایل دیگــر مانند برخــی محدودیت ها در فضای 
اجتماعی، وضعیت نابســامان اقتصادی و همینطور 
وضعیتی که به واســطه  شــیوع ویــروس کرونا بر 
جامعه حاکم شــده و تاثیرات مخرب روحی و روانی 
و معیشتی ناشی از آن، به همراه برخی دلایل دیگر، 
همه و همه دســت به دســت هم داده اند تا با موج 
وســیع مهاجرت به خصوص در بین قشــر جوان و 
دانشجو رو به رو باشــیم. موجی که با تداوم اوضاع 
کنونی به شــکل روزافزون در حال گسترش است، 
علی الخصــوص در بین نوجوانان و البته جوانانی که 
پس از شــیوع ویروس کرونا وارد دانشــگاه شده اند. 
البته در نگاه اول، این موضوع اجتناب ناپذیر اســت، 
زیرا زمانی که دانشجویان تلاش موثری در راستای 
بهبود وضعیت مشاهده نمی کنند و خودشان هم با 
توجه به تعطیلی دانشگاه ها و به تبع آن گردهمایی ها 
و ... عملا نمی توانند تاثیر مثبتی در جامعه بگذارند، 
چندان عجیب نیست که شاهد کاهش امید آنها به 
آینده حداقل در سرزمین خود باشیم، و آنها در مکان 
دیگری به دنبال خوشــبختی و آینده  ایده آل شــان 
بگردننــد!  با این حال همواره امید هم هســت و بر 
همین اســاس، امیدوارم امسال آخرین سالی باشد 
که در روز دانشــجو، فضای دانشــگاه و دانشجویان 
از هرگونه شــور و نشــاطی تهی است. به امید آنکه 
امسال، پایانی بر انفعال و رکود دانشجویانی باشد که 
در حقیقت باید ســردمدار توسعه و رشد در جامعه  

خود باشند!

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر اینکه 
جدال های مطرح شــده درخصــوص ادغام دو حوزه 
آموزش پزشــکی با آموزش عالی مفید نیست گفت: 
بنایی برای این امر در شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
نداریم چرا که در حال حاضر استقرار جدی در آموزش 
پزشکی ایجاد شده که برهم زدن آن به صلاح کشور 
نیســت.  بلکه این دو حوزه با هم افزایی بیشــتر از 
ظرفیت های یکدیگر استفاده نمایند. به گزارش ایسنا، 
ســیدرضا عاملی در نشســت خبری که به مناسبت 
ســالروز تاسیس شورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار 
شد، گفت: در جلسه ای که وزیر بهداشت معاون وزیر 
نیز حضور داشتند، همه توافق داشتند که ما با کمبود 
پزشک عمومی و کمبود نگران کننده پزشک در حوزه 

تخصصی و در نهایت نگرانی جدی در توزیع پزشک 
در کشور داریم. وی گفت: نباید در عرصه پزشکی فقط 
نگاهمان به وضعیت شهر تهران باشد؛ در واقع نسبت 
پزشک در هر 10 هزار نفر جمعیت نفر در تهران 3۵ 
است و این نسبت در بسیاری از کشورهای پیشرفته 
بین 30 تا 60 پزشک اســت؛ اگرچه وضعیت تهران 
مطلوب اســت اما در برخــی تخصص ها با نوبت های 
طولانــی مواجهیم. وی ادامــه داد: مخالفان افزایش 
ظرفیت پزشکی نگران کیفیت امکانات زیرساخت ها 
و تامین منابع مالی آموزش پزشکی در صورت افزایش 
ظرفیت هستند که راه حل مخالفین این است اگرچه 
آموزش پزشــکی از آموزش عالی جداست اما نباید از 
امکانات یکدیگر غافل شویم مثلا دانشگاه تهران 600 

آزمایشگاه پیشــرفته دارد و بیش از 27 تله امروز به 
آموزش پزشکی اضافه شده است و ما باید از امکانات 
آموزش عالی برای آموزش پزشــکی استفاده کنیم. 
عاملی گفت: جمع بنــدی نهایی درخصوص افزایش 
ظرفیت پزشکی هفته آینده صورت می گیرد و تصمیم 

جدیدی در این زمینه انجام ندادیم. 
وی بــا تاکید بــر اینکه حذف کنکــور تا یافتن 
جایگزین بهتر امکان پذیر نیســت گفت: آنچه در این 
حوزه تصمیم گیری شده است این است که 40 درصد 
شیوه پذیرش از دروس تخصصی و 60 درصد از دوره 
دبیرســتان ها باشد بنابراین تا زمانی که از جایگزینی 
مطمئنی برای کنکور نداشــته باشیم نباید به سمت 

حذف کنکور حرکت کرد.
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گفت وگوی »مردم سالاری« با دبیرکل خانه پرستار ایران به بهانه روز پرستار

استثمار و بهره کشی
 عامل افزایش مهاجرت پرستاران
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افشاگری یک نماینده 
درباره توصیه یک وزیر به مجلس 

برای سکوت درباره حقوق های نجومی

پس از قریب به یک ماه از بلاتکلیفی قیمت خودروها و انتظار برای تصمیم گیری این حوزه، بالاخره محصولات 
ایران خودرو و سایپا مجوز افزایش قیمت  محصولات خود را دریافت کرده و بر این اساس قیمت جدید محصولات 

بر مبنای تورم بخشی 18 درصد را اعلام کردند.

گروه اجتماعی-مانی هدایت: 19 آذر روز جهانی پرســتار است و بهترین بهانه برای پرداختن به 
مشکلات جامعه بزرگی از مدافعان سلامت که نزدیک به دو سال است در برابر کرونا ایستاده اند؛ جامعه ای 
که با وجود تقدیر دولت ها در مقابله با اپیدمی، حتی از دادن کوچکترین حقوق این افراد و رسیدگی به 
مشــکلات آنها سر باز زدند. حالا مهاجرت و خانه نشینی و بیکاری و بهره کشی بیشترین عناوینی است 

که با نام پرستار همراه شده است.

نماینده اصولگرای ادوار مجلس: 

سلام علیک کردن با مردم برنامه اقتصادی است؟

مجوز افزایش قیمت  خودروهای داخلی صادر شد 

فروش محصولات ایران خودرو و سایپا
 با قیمت های جدید

محمدجواد پهلوان

رئیس مجلس هم سیلی خوردن سرباز راهور را تایید کرد
 حکم »اصرار بر دروغ« در اصولگرایی چیست؟

ادعای تازه عنابستانی: رئیس مجلس سودای ریاست جمهوری دارد
گروه سیاسی – زهرا تاجیک: داستان سیلی زدن علی اصغر عنابستانی نماینده سبزوار در مجلس به سرباز 

راهور در حال فراموشی بود که انتشار نقل قولی از محمدباقر قالیباف دوباره آن را در رسانه ها برجسته کرد. 

تفاوت مواجهه دولت های احمدی نژاد و رئیسی با افزایش قیمت دلار چیست؟

حالا»جمشیدبسمالله«تیمیکارمیکند!
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ایرانواوکراین،سوژهچانهزنیکرملینوکاخسفید


